
   

  

   J.nr. SNS-201-00010 

  

   Den 24. marts 2006 

   

  

 
 
 
 
 
 
Miljøministerens besvarelse af spørgsmål nr. 6 ad B17 om forbud mod 
import og salg af illegalt træ, stillet af Folketingets Miljø- og Planlæg-
ningsudvalg. 
 
Spørgsmål nr. 6:  
Ministeren bedes kommentere og eventuelt uddybe oplysningerne om den 
kraftige ekspansion i Kinas (illegale) handel med træ jf. vedlagte artikel fra 
Jyllands-Posten den 14. marts 2006. 
 
Svar 
Der er en del indikationer på, at Kinas vækst – i produktion, forbrug og han-
del – øger presset på skovene i bl.a. Sydøstasien og Afrika. Der er også 
flere indikationer på, at en del af dette træ kan være ulovligt fældet. Både i 
Danmark og EU arbejdes på flere fronter for at bekæmpe ulovlig tømmer-
hugst og relateret handel og forbrug. Danmark har aktivt støttet FLEGT pro-
cessen, som et første skridt i den rigtige retning. Flere lande i det sydøst-
asiatiske område og Afrika har allerede vist interesse for at indgå FLEGT-
partnerskabsaftaler med EU. Dermed vil de pågældende lande blive forplig-
tet til at iværksætte en forsvarlig skovlovshåndhævelse, pålidelige spo-
ringsmekanismer samt de kontrol- og godkendelsesmekanismer, der vil 
være nødvendige for drive FLEGT-licensordningen. Dette vil indebære en 
forpligtelse for de pågældende lande til at bruge licensordningen ved eks-
port af bestemte træprodukter til EU og der vil – som det fremgår af forhand-
lingsmandatet til Kommissionen – samtidig skulle arbejdes for, at de pågæl-
dende lande tilskyndes til at sætte lignende mekanismer i værk ved deres 
eksport af sådanne træprodukter til tredielande. Sådanne foranstaltninger vil 
kunne bidrage positivt til at reducere problemet med eksport af ulovligt træ 
til Kina. EU har endvidere under det britiske formandskab i 2005 indgået en 
aftale med Kina, hvorunder parterne forpligter sig til at arbejde sammen for 
tage hånd om problemerne med ulovlig skovhugst i Asien.  
 
Når jeg til maj skal til Kina, vil jeg benytte lejligheden til at drøfte spørgsmå-
let med de kinesiske miljøminister. 
 
Miljøministeriets indkøbsvejledning for tropisk træ omfatter også træ fra Ki-
na. Ni-punktsplanen fra februar 2006 betyder, at indkøbspolitikken udvides 
til al slags træ, og dermed vil også alt træ fra Kina blive omfattet, uanset om 
det er tropisk eller ej. Hvis anbefalingerne i den gældende vejledning følges 
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og der f.eks. købes FSC certificeret træ, så bør der være dokumentation for, 
at træet er lovligt produceret - også selvom det kommer fra Kina. 
 
Jeg vil lægge vægt på og arbejde for, at de ting der er sat i værk bliver fulgt 
op og hvis muligt og nødvendigt, at der tages yderligere initiativer. Mulighe-
derne for yderligere EU-regulering på området vil indgå i disse overvejelser, 
når vi har set resultatet af Kommissionens analyse heraf.   
 
 
 
 


